



Extremist Psychopathy : Violence Risk Assessment

Mathieu Guidère

► To cite this version:

Mathieu Guidère. Extremist Psychopathy : Violence Risk Assessment. The Journal of Applied Research in Human & Social Sciences, 2020, 2 (1), pp.11-26. inserm-02867578

HAL Id: inserm-02867578

<https://inserm.hal.science/inserm-02867578>

Submitted on 14 Jun 2020

HAL is a multi-disciplinary open access archive for the deposit and dissemination of scientific research documents, whether they are published or not. The documents may come from teaching and research institutions in France or abroad, or from public or private research centers.

L'archive ouverte pluridisciplinaire **HAL**, est destinée au dépôt et à la diffusion de documents scientifiques de niveau recherche, publiés ou non, émanant des établissements d'enseignement et de recherche français ou étrangers, des laboratoires publics ou privés.

La psychopathie extrémiste : l'évaluation du risque de violence

Mathieu GUIDERE (INSERM / PARIS VIII)

mathieu.guidere[at]inserm.fr

Résumé

Les sujets radicalisés ou extrémistes présentent un certain nombre de traits de la personnalité et des comportements qui relèvent de la psychopathie. Cet article a pour objectif de déterminer dans quelle mesure l'extrémisme violent relève des manifestations cliniques de la psychopathie. En effet, les symptômes concernent les items de la PCL-R (Hare, 1991) et de la PCL-SV (Hart, Cox & Hare, 1995) aussi bien pour les traits de la personnalité que pour les styles de vie. De plus, ces items s'accompagnent d'erreurs de pensée qui sont caractéristiques de la personnalité criminelle (Yochelson & Samenow, 1976). Si, pour une raison quelconque, le sujet extrémiste est contrarié dans la satisfaction de ses besoins (pouvoir, admiration, excitation), il peut devenir agressif et/ou violent. Il présente alors un risque pour son entourage et un danger pour la société. L'étude présentée ici met en relief la nécessité de prendre en compte les facteurs de la psychopathie et les traits de la personnalité criminelle dans l'évaluation du risque de violence.

Mots clés :

Extrémisme, Radicalisation, Violence, Psychopathie, Évaluation, Personnalité, Erreurs de pensée, PCL-R, PCL-SV.

Abstract

Radicalized or extremist subjects display a certain number of personality traits and behaviors that are related to psychopathy. The purpose of this article is to determine to what extent violent extremism relates to clinical manifestations of psychopathy. Indeed, the symptoms relate to the items of the PCL-R (Hare, 1991) and of the PCL-SV (Hart, Cox & Hare, 1995) for both personality traits and lifestyles. In addition, these items are accompanied by errors of thought which are characteristic of criminal personality (Yochelson & Samenow, 1976). If, for whatever reason, the extremist subject is upset in meeting his needs (power, admiration, excitement), he can become aggressive and / or violent. He therefore presents a risk to those around him and a danger to society. The study presented here highlights the need to take into account the factors of psychopathy and traits of the criminal personality when assessing the risk of violence.

Key words:

Extremism, Radicalization, Violence, Psychopathy, Assessment, Personality, Thought errors, PCL-R, PCL-SV.